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W spotkaniu udział wzięli: 

- członkowie Zarządu Głównego SBP: Barbara Budyńska, Andrzej Czapnik, Paweł Dobrzelecki, Bożena 

Chlebicka-Abramowicz, Joanna Potęga, Marzena Przybysz, Tomasz Grabiński, Jerzy Woźniakiewicz, 

Bożena Lech-Jabłońska, Artur Borzęcki, Łukasz Załęski, Katarzyna Pawluk, Anna Godowska  

- przedstawiciele okręgów SBP: Aneta Giza, Joanna Rozborska-Kałucka, Katarzyna Węcławska, 

Małgorzata Bartosik, Marta Kurzyńska, Przemysław Zieliński, Krzysztof Dąbkowski, Dominik 

Piotrowski, Magdalena Gomułka 

- przewodnicząca GKR Magdalena Rowińska 

- przedstawiciele Biura ZG SBP: Aldona Zawałkiewicz, Marta Lach, Mariusz Próchnicki, Małgorzata 

Dargiel-Kowalska 

Spotkanie prowadziła dr Barbara Budyńska. 

Przewodnicząca SBP przywitała uczestników spotkania – zarówno zgromadzonych w sali 200 

Biblioteki Narodowej, jak również biorących udział zdalnie na platformie Clickmeeting. Przedstawiła 

proponowany porządek obrad: 

1. Powitanie, informacje organizacyjne, przedstawienie się uczestników  

2. Przyjęcie przez Zarząd Główny protokołu z posiedzenia ZG SBP w dn. 23.10.2023  

3. Działalność ZG SBP w okresie czerwiec 2022 - grudzień 2023 - dyskusja w oparciu o materiał 

otrzymany przed spotkaniem  

4. Wystąpienia przedstawicieli okręgów  

5. Sprawy różne 

Z uwagi na to, że tylko część członków ZG była obecna stacjonarnie, niektórzy ze względu na chorobę 

nie mogli w ogóle uczestniczyć w spotkaniu, Przewodnicząca SBP zdecydowała, że protokół z 

posiedzenia Zarządu Głównego SBP z 23 października 2023 r. zostanie przyjęty w drodze 

korespondencji mailowej. 

Następnie dr Barbara Budyńska omówiła krótko materiały, które uczestnicy otrzymali przed 

spotkaniem – wykaz najważniejszych działań ZG SBP w okresie czerwiec 2022 – grudzień 2023, wykaz 

szkoleń, seminariów, konferencji (płatnych i bezpłatnych), podsumowanie działalności wydawniczej, 

plany wydawnicze na 2024 rok. Duża aktywność Stowarzyszenia została doceniona przez inne 

instytucje – SBP otrzymało Medal z okazji 100-lecia Książnicy Kopernikańskiej oraz Dyplom 100-lecia 

PTWK, które zostały zaprezentowane uczestnikom. 

W dalszej części spotkania wypowiadali się przedstawiciele okręgów wymieniając najważniejsze 

osiągnięcia w obecnej kadencji oraz dzieląc się problemami. 

1) Okręg dolnośląski (Tomasz Grabiński) 

W skład okręgu wchodzi jedynie koło w Wałbrzychu, aktywność SBP koncentruje się więc głównie 

wokół „Biblioteki pod Atlantami”. Działalność obejmuje m.in. organizację wycieczek integracyjnych, 



wydawanie opinii w sprawie powoływania dyrektorów bibliotek. Przewodniczący okręgu zgłosił 

problem z edycją danych członków w Bazie SBP. 

2) Okręg kujawsko-pomorski (Dominik Piotrowski) 

W skład okręgu wchodzą 3 oddziały i 16 kół. Działalność okręgu to głównie organizacja i udział w 

różnych projektach i konkursach. Okręg prowadzi swój profil na FB. Plany za 2024 rok to przede 

wszystkim organizacja Forum Młodych Bibliotekarzy w Toruniu. Sugestie zgłoszone przez 

przewodniczącego okręgu: prośba o udostępnienie przez Zarząd Główny platformy Clickmeeting na 

spotkania członków okręgu i oddziałów; prośba o udostępnienie miejsca „w chmurze”. 

Przewodniczący przekazał również uwagi do NPRCz dotyczące obowiązku otwarcia biblioteki dla 

czytelników przez ½ sobót w roku. 

3) Okręg lubelski (w zastępstwie przewodniczącej okręgu wystąpiła Bożena Lech-Jabłońska i 

Artur Borzęcki) 

Najważniejsze aktywności okręgu to organizacja (we współpracy z WBP w Lublinie) Nagrody im. Anny 

Platto oraz współpraca z Urzędem Marszałkowskim (m.in. pozyskiwanie nagród). Problemem jest 

malejąca liczba członków. 

Przewodnicząca SBP podziękowała zarządowi okręgu za dobrą współpracę i zaangażowanie w 

rozwiązywanie trudnych spraw. 

4) Okręg lubuski (brak przedstawiciela okręgu) 

5) Okręg łódzki (w zastępstwie przewodniczącej okręgu wystąpił Andrzej Czapnik) 

W strukturze okręgu działa 5 oddziałów, których aktywność koncentruje się wokół organizacji akcji, 

konkursów oraz współpracy z Urzędem Miasta i Urzędem Wojewódzkim. Niepokoi spadek liczby 

członków. Okręg wyraża również zaniepokojenie obsadą stanowiska dyrektora WBP w Łodzi. 

6) Okręg mazowiecki (Joanna Potęga) 

W skład okręgu wchodzą 4 oddziały. Okręg organizuje różne projekty, konkursy, występuje o 

dofinansowania. W 2023 r. odbyło się spotkanie z opiekunem okręgu, które było bardzo cennym i 

owocnym doświadczeniem. Zgłoszone problemy: brak chętnych do pełnienia funkcji, spadek liczby 

członków, zbyt wiele formalności/biurokracji. 

7) Okręg małopolski (w zastępstwie przewodniczącego wystąpiła Aneta Giza) 

Okręg aktywnie współpracuje z Zarządem Województwa Małopolskiego. Zgłoszone problemy: brak 

nowych członków, brak chętnych do pełnienia funkcji, brak środków finansowych na działania (przy 

jednoczesnym sprzeciwie członków w sprawie podniesienia składek), zbyt skomplikowana 

sprawozdawczość i księgowość. Jedyny oddział (w Bochni) zostanie rozwiązany, co będzie skutkowało 

tym, że pod zarząd okręgu będą podlegać tylko koła. 

8) Okręg opolski (Katarzyna Pawluk) 

Okręg prowadzi bardzo intensywną działalność promocyjną – zakupił banery, prowadzi konto na FB, 

zamieszcza informacje o swoich aktywnościach w czasopiśmie regionalnym, prowadzi kronikę w 

wersji elektronicznej.       

9) Okręg podkarpacki (Joanna Rozborska-Kałucka) 

W strukturze okręgu działa 6 oddziałów. Ich działalność koncentruje się głównie wokół organizacji 

spotkań integracyjnych i konkursów, współorganizacji konferencji dyrektorów powiatu 



podkarpackiego. Zgłoszone problemy: problemy finansowe (niskie uposażenie bibliotekarzy w 

województwie podkarpackim), rozbudowana sprawozdawczość i dokumentacja księgowa, brak 

finansów, trudna współpraca z dyrektorem biblioteki. 

10) Okręg podlaski (Katarzyna Węcławska) 

W strukturze okręgu działają 3 oddziały i 11 kół. Okręg organizuje warsztaty, wyjazdy i spotkania 

integracyjne, wydaje opinie w sprawie powoływania dyrektorów. W planach jest podniesienie 

składek. Zgłoszone problemy: brak chętnych do pełnienia funkcji, rozbudowana księgowość. 

11) Okręg pomorski (brak przedstawiciela okręgu) 

12) Okręg śląski (Magdalena Gomułka) 

W strukturze okręgu działają 3 oddziały, 13 kół oraz Sekcja Bibliotek Szkół Wyższych. Okręg 

organizuje konferencje i konkursy, spotkania integracyjne, przygotowuje publikacje, pozyskuje 

fundusze zewnętrzne na swoją działalność, wydaje opinie w sprawie powoływania dyrektorów 

bibliotek. Przewodnicząca poinformowała również o planach na 2024 rok. Katowice otrzymały tytuł 

Europejskiego Miasta Nauki 2024, w związku z tym będzie organizowanych wiele imprez 

towarzyszących, w które będą mogły się włączać biblioteki. W przyszłym roku w Katowicach ma 

odbyć się także Wikimania – doroczna konferencja dla edytorów, użytkowników i osób w inny sposób 

zainteresowanych projektami wiki prowadzonymi przez Wikimedia Foundation. SBP włączy się w 

organizację tej imprezy. 

13) Okręg świętokrzyski (Anna Godowska) 

Okręg zorganizował w 2023 roku Forum Młodych Bibliotekarzy. Ponadto organizuje konkursy i 

spotkania integracyjne. Członkowie SBP mogą ubiegać się o refundację udziału w szkoleniach.  

14) Okręg warmińsko-mazurski (w zastępstwie przewodniczącego wystąpił Przemysław Zieliński) 

Okręg organizuje konkursy, spotkania integracyjne, prowadzi konto na FB. Problemem jest spadek 

liczby członków. 

15) Okręg wielkopolski (brak przedstawiciela okręgu) 

16) Okręg zachodniopomorski (Małgorzata Bartosik, Marta Kurzyńska) 

W okręgu działają 2 oddziały i 16 kół. Główne aktywności to organizacja konkursów, spotkań 

integracyjnych, pozyskiwanie dofinansowań. Okręg organizuje sympozjum Ludzie Książki Pomorza 

Zachodniego oraz Forum Bibliotekarzy Pomorza Zachodniego. Prowadzi swój profil na FB. 

Przewodnicząca SBP podziękowała przedstawicielom okręgów za wystąpienia. Odniosła się do 

zgłaszanych uwag i problemów. 

• Baza Członków SBP pod względem technicznym działa sprawnie. W razie problemów z 

logowaniem należy kontaktować się z Dyrektor Biura ZG SBP Aldoną Zawałkiewicz. 

• Platforma Clickmeeting może być udostępniana strukturom po zgłoszeniu do Biura ZG SBP 

terminu planowanego spotkania. 

• Działa nowa strona sbp.pl. Będą tam zamieszczane informacje o działalności w 

poszczególnych strukturach. Przewodnicząca SBP zaapelowała o współpracę z redakcją 

portalu i przesyłanie informacji na temat aktywności w okręgach.  

• Minął już termin zgłaszania uwag do NPRCz. SBP zgłosiło uwagi przekazane przez Sekcję 

Bibliotek Publicznych. Uwagi zgłoszone przez okręg kujawsko-pomorski zostaną 

uwzględnione przy opiniowaniu kolejnej edycji programu. 



• Systematycznie spadająca liczba członków widoczna jest w sprawozdaniach już od kilku lat. W 

dużej mierze spowodowane jest to wymianą pokoleniową. Młodzi ludzie często mają 

nastawienie roszczeniowe, decyzję o wstąpieniu do SBP podejmują patrząc przez pryzmat 

własnych korzyści. SBP ma wiele do zaoferowania – świadczy o tym duża liczba 

organizowanych szkoleń i seminariów (również bezpłatnych) oraz bogata oferta wydawnicza. 

• Brak chętnych do obejmowania funkcji wynika z tego, że jest to bardzo czasochłonne. 

Szczegółowa sprawozdawczość i księgowość musi być prowadzona.   

• Duże uznanie budzi aktywność okręgów w zakresie organizacji na swoim terenie gali 

Bibliotekarz Roku. 

• Zarząd Główny zgłaszał różne uwago do regulaminu konkursu Bibliotekarz Roku. Powołano 

zespół, który opracuje nowy regulamin.  

• Informacje o trudnej współpracy między członkami Stowarzyszenia a dyrekcją biblioteki 

wymagają ostrożnego działania i mediacji. 

• Przewodnicząca SBP zaapelowała o wykorzystywanie narzędzia jakim są statystyki AFB. Dają 

one możliwość robienia zestawień pokazujących rozwój biblioteki, wpływ potencjału 

finansowego na osiągnięcia biblioteki itp.  Umożliwia to m.in. występowanie do organu 

prowadzącego z wnioskiem o podwyżki dla pracowników bibliotek. 

W dalszej części spotkania głos w dyskusji zabrali przedstawiciele okręgów. 

Magdalena Gomułka poruszyła temat Celów Zrównoważonego Rozwoju. SBP angażuje się w tę 

tematykę od 2017 r. Współpracuje przy tym z Ministerstwem Rozwoju i Technologii, Instytutem 

Książki oraz FRSI. Rola bibliotek w realizacji CZR  jest bardzo duża – mogą prowadzić działania 

rzecznicze, prezentować swój wkład na rzecz CZR. 

Joanna Potęga poruszyła temat nowego portalu sbp.pl. Poddała do rozważenia sugestię, by 

zamieszczać na nim również sprawozdania z działalności oddziałów SBP. Zawierają one więcej 

szczegółów i informacji o działalności kół, które w sprawozdaniach okręgowych nie są w całości 

prezentowane. Zadała również pytanie o treści, które znajdowały się na starym portalu sbp.pl a nie 

zostały przeniesione na nową stronę. W odpowiedzi Aldona Zawałkiewicz poinformowała o stronie 

archiwalnej sbp.pl, do której dostęp jest możliwy z nowego portalu. 

Dr Barbara Budyńska nawiązała do tematu sprawozdawczości. Od zeszłego roku obowiązuje nowy 

formularz opracowany przez specjalnie powołany zespół. Nowe sprawozdanie ma postać 

tabelaryczną, co m.in. ułatwia porównywanie wskaźników. Część osób zgłosiła problemy z 

wypełnianiem tabeli w formacie Excel, która uniemożliwia szczegółowe opisy przedsięwzięć. Okręg 

śląski podzielił się swoim doświadczeniem z organizacji spotkania z oddziałami, które poświęcone 

było omówieniu, w jaki sposób prawidłowo sporządzić sprawozdanie w nowej formie.    

Magdalena Gomułka podzieliła się swoimi wrażeniami z udziału w panelu organizowanym przez 

Legimi, w którym wzięli udział laureaci konkursu Bibliotekarz Roku. Podczas spotkania zwrócono 

uwagę, że uroczystość wręczania nagród laureatom na szczeblu ogólnopolskim powinna mieć 

charakter gali – należy zaprosić przedstawicieli różnych środowisk i instytucji, organów 

prowadzących, dać możliwość wystąpienia laureatom i gościom. Przewodnicząca SBP przypomniała, 

że  wręczenie nagród do tej pory miało charakter uroczysty, odbywało się podczas 

Międzynarodowych Targów Książki w Warszawie. Organizacja gali wiąże się z dużym nakładem 

finansowym, może więc okazać się niemożliwa do realizacji. 



Katarzyna Pawluk zadała pytanie o zawartość Archiwum Cyfrowego SBP. Aldona Zawałkiewicz 

wyjaśniła, że SBP złożyło wniosek o dofinansowanie prac nad rozwojem Archiwum. Prace te obejmują 

m.in. zindeksowanie zawartości czasopism branżowych, co rozszerzy możliwości wyszukiwania. 

Aneta Giza zgłosiła pomysł organizacji konkursu Biblioteka Roku. Podobny konkurs organizowany jest 

w okręgu świętokrzyskim.  

Andrzej Czapnik zwrócił uwagę, że bardzo podobną rolę spełnia konkurs SBP Mistrz Promocji 

Czytelnictwa.  

Anna Godowska opowiedziała o kolejnym konkursie organizowanym przez okręg świętokrzyski – 

Samorządowiec Roku. Cieszy się on bardzo dużym zainteresowaniem w regionie. 

 

Przekazując życzenia świąteczne Przewodnicząca SBP zakończyła spotkanie. 

   

 


